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"Szerdán délután alkalmi ün
nepség keretében a VMDK újvidéki 
szervezete a Futaki úti régi katonai 
temetőben száz jeltelen keresztet he
lyezett a háborúkban elesett katonák 
volt sírjaira, valamint egy nagy ke
resztet az 1944-1945. évi megtorlá
sok áldozatainak emlékére

Reggelre a keresztek eltűntek.
Vajon ki tüntette el őket, és mi

ért? A kérdésre először a rendőrsé
gen kértünk választ, ahol Miodrag 
Luburié a következőket mondta;

•  A városi kommunális felügye
lőség adta ki a rendeletét, hogy a 
kereszteket fel kell szedni, s az ille
tékes vállalat ezt meg is tette. A 
rendőrségtől kértek még két rend
őrt, hogy az esetleges rendbontást 
megakadályozzák. A rendőrség te
hát csak asszisztált ebben az ügy
ben. Ennyit tudunk mondani, e- 
gyébként az ügy nem ránk tartozik. 
Egyébként rendbontás nem volt

(...) Papp Ferenc, a VMDK újvi
déki szervezetének elnöke nem ta
gadja, hogy nem volt engedélyük, 
de véleménye szerint ezt csak a 
nagy keresztre kellett volna kérni
ük, amelyet az 1944-1945. évi meg
torlás áldozatainak emlékére állítot
tak, a többi keresztre nem.

- A katonai temető létezik, s ha 
mondjuk egy létező temetőben egy 
sírra új keresztet vagy egyáltalán 
keresztet akarnak kitenni, erre nem 
kell engedélyt kémem • mondta 
Papp Ferenc. • Voltam dr. Đorde 
Bajiénál, a városi végrehajtó tanács 
elnökénél, aki arra kért, ne csinál
junk az esetből nagy ügyet, próbál
juk meg minél csendesebben elin
tézni. Javasolta, hogy utólag fogal
mazzunk meg egy kérvényt, és ad
juk át a Lisjének. Ezt megtettem, de 
a kérvényt visszautasították, azzal, 
hogy nem Irtuk oda, kinek a sírjára 
akarjuk a kereszteket tenni, meg e- 
lőzőleg engedélyt kell kérni a Mű
emlékvédelmi Intézettől. Hát ezért 
nem kértünk előzőleg engedélyt, 
mert tudtuk, hogy azt biztosan nem 
adják meg. Mellesleg ma (csütör
tök) kint voltam a temetőben, s ve
lem volt a Lisjéből egy mérnök, va
lamint Zorán Stojkovié a városházá
ról. Látták, hogy a keresztek nincse
nek, de ugyanakkor megmutattam
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nekik, hogy a temetőben valaki pa
radicsomot termel, megmutogattam 
nekik a rengeteg szemetet, a kon
zervdobozokat, vödröket s egyéb 
hasznavehetetlen tárgyat, amelyeket 
ki tudja kik dobtak engedély nélkül 
(!) a temetőbe. Megmutattam nekik 
azt az égig érő gazt is, ami a kato
nai temetőt belepte. Igen gyorsan 
intézkedni tudtak az illetékesek a 
keresztek eltüntetésének ügyében, 
de ugyanakkor mindez nem zavarja 
őket Mi rendbe tettük azt a részi, a- 
hova a kereszteket elhelyeztük. A 
kereszteket elvitték, a helyükön lyu
kak maradtak, amelyekbe a polgá
rok virágszálakat helyeztek, s a sír
emlékeknél gyertyákat gyújtottak. 
Az elesett katonák, áldozataink em
lékére."

(Magyar Szó, 1990. XI. 2.)

"A Lisje Kommunális Közválla
latnak a VMDK-hoz intézett levele, 
amely nemrég az Újvidéki krónika 
c. rovatunkban jelent meg, válaszra 
késztette c párt elnökét aki egyúttal 
elégedetlenségét is kifejezte a Lisje - 
véleménye szerint - inkorrekt viszo
nyulása miatt is, az emlékjeleknek a 
katolikus temető keretébe tartozó 
katonatemetőben való elhelyezése 
ügyében (...) A VMDK úgy véli, 
hogy az elhelyezett kereszteket nem 
lett volna szabad írásos engedély és 
rendelet nélkül felszedni, az elköve
tőket nem vonták felelősségre, és 
nem is született semmilyen ítélet ez 
ügyben. Papp Ferenc megjegyzi, 
hogy a községben számtalan ülés 
volt e témával kapcsolatban, de nem 
született semmilyen megállapodás."

(Dnevnik, 1991. XI. 1.)

"Újvidéken, a Futaki úti temető
ben ismét leállítottak egy emlékke- 
resztet '1944-45 áldozatainak - 
harmadszor’ felirattal. A koszorúzá
son jelen volt az osztrák és a ma
gyar katonai attasé is."

(Hírmondó, 1992. XI. 7..)

"Egy politikai szervezet sem en
gedheti meg magának, hogy az ille
tékes városi szervek és vállalatok 
engedélye nélkül emlékművet állít
son, főként ha az sérti a város leg
több polgárának érzelmeit - hangsú

lyozta tegnapi sajtótájékoztatóján 
Igor Mirovié, az újvidéki városi 
képviselő-testület alclnöke.

Az aielnök szerint a VMDK 
1990. óta olyan kezdeményezések
kel hozakodik elő, amit a városi 
képviselő-testület alaptalannak tart 
Mint ismeretes, a VMDK két évvel 
ezelőtt kérte a Lisje temetkezési 
vállalattól, hogy az újvidéki régi 
katolikus temetőben keresztet állít
hasson fél, amelyen a következő 
félirat állna: Az 1944/45-ös megtor
lások emlékére. Szerinte a VMDK 
ki akarja egyenlíteni az áldozatokat 
és a bűnösöket, ami megengedhetet
len és elfogadhatatlan. Ez feszültsé
get válthat ki a többnemzetiségú 
Újvidék polgárai között, közülük 
sokan ugyanis szerinte már Írásban 
is tiltakoztak. Az aielnök vélemé
nye, hogy a magyarság politikai 
szervezetének viselkedése civilizá
latlan, mivel megfelelő engedélyek 
nélkül harmadizben állít keresztet. 
Véleménye szerint ez egyes embe
rek kultúrájára vall, akik nem is
merik az együttélés elvét, amelynek 
az igazságon kell alapulnia. Ki
emelte, hogy a keresztet ezúttal is 
eltávolítják, és hogy a város min
dent megtesz, hogy véget vessenek 
az olyan gyakorlatnak, amely sze
rint mindenki azt csinál, amit akar. 
A kérdésre, hogy mi van a képvise
lő-testület két évvel ezelőtti dönté
sével, amelynek értelmében a törté
nészeknek kell kivizsgálniuk, hogy 
voltak-e ártatlan áldozatok a ma
gyarság körében, Igor Mirovié azt 
válaszolta, hogy neki a Lisje temet
kezési vállalatban azt mondták, 
hogy a szóban forgó helyen senki, 
tehát ártatlan áldozatok sincsenek 
eltemetve."

(Magyar Szó, 1992. XI. 6.)

"A VMDK Újvidéki Körzeti 
Szervezete koszorúzással egy
bekötött megemlékezést tartott a 
Futaki úti temetőben. A halottak 
napja alkalmából virágot helyeztek 
a katonatemető sírjaira és megem
lékeztek az 1944-45-ös tömeg- 
mészárlás áldozatairól."

(Újvidéki Rádió, 1993. XI. 1.)

Összeállítás a megemlékezések kezdetéről
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Két álmom, két elképzelésem vált valóra. Az 
egyik, hogy az 1944/45-ös áldozatokról megemlékez
hetünk teljes nyilvánossággal, és a megemlékezés vi
rágait a nekik emelt leereszt előtt helyezhetjük el. A 
másik, hogy az elesett katonáink és történelmünk hő
seinek emlékművét az újvidéki katonatemetőben ren
deltetéséhez méltóan hozzuk rendbe.

Mi újvidékiek tudjuk a fútalci úti katonateme
tő sorsát. Emlékszünk rá, hogy a  sors és azok, akik e 
sorsot irányították, mostohaként viseltettek e temető i- 
ránt A két világháború között az újvidéki magyarság 
saját szorgalmából tartotta karba a katonatemetőt. Ele
inte egész éven át, da már később, mivel a  gyászolók 
lassan maguk is eltávoztak az élők sorából, csak min
denszentekre, illetve halottak napjára hozták rendbe a  
sírokat és egy-egy virágszállal díszítették azokat. A 
második világháború utáni idők a  megsemmisülést 
hozlak a katonatemetőre. Közvetlen a  háború után 
hadifoglyokkal romboltatták szét a kőből készült kalo- 
nacmlékművet, melynek talapzatán turulmadár állt. A 
még meglévő (vasból, márványból és kőből készült) 
katonasírokat letarolták, részben Silddel befödték és 
kosárlabrU gyakorlóteret állítottak fél rajta.

- És a  nép, az istenadta, emlékezetéből 45 év a- 
latt sem leheteti kitörölni a  megemlékezést a haza ol
tárán életüket feláldozna őseikre. A lerombolt turul- 
madái nuradványaira bizony a virágok mellett a gyer
tyák is helyei loptak.

1936 mindenszentek napján, úgy dél körül 
kivittem egy nagy díszes koszorút, melynek szalagján 
a következő felirat állt: A forradalom névtelen hősei
nek. Amikor estefelé (aznap többször is ) meglátogat
tam a helyet, bizony magyarjaink összesúgtak; ezt biz
tos a magyar nagykövetség helyezte el. Akkor együtt 
dobbant a szívünk az 36-osokkal. Akkor fogant meg 
bennem az óhaj, a kívánság, hogy megéljem, hogy a

kosárlabdapálya helyén, újra a katonaemlékművet lás
sam, szabadon koszorúzva azt

1990 mindenszentekre egy adományozó által 
ajándékozott faanyagból magam készítettem el száz 
keresztet készítettem még egy nagy keresztet az isme
retlen helyeken elhantolt és el nem hantolt 1944/45-ös 
áldozatok emlékére. Mivel akkor én voltam a VMDK 
újvidéki körzeti szervezetének elnöke, a tagságot fel
hívtam, hogy tegyük rendbe a katonatemető turulma
dár előtti részét (ahova addig a polgári temetőrészből 
a hulladékot hordták), hogy oda helyezzük el a száz 
keresztet a katonák volt sírjaira, és egyet az 1944/45- 
ös áldozatokért. Hogy a  félelmet eloszlassam, azt állí
tottam, hogy erre megvan a rendőrségi engedély. En
gedély nem volt, a gyülekezést a koszorúzás alkalmára 
bejelentettem.

Azóta mimUn évben Mindenszentek napján 
tömegesen emlékezünk meg itt is hakmainkról. A 
nagy keresztet minden évben kitartóan elkészítettük, 
felállítottuk, de a  "Lisje" temetőkarbantartó vállalat 
éppoly kitartással távolította azt el. A száz kisketesztet 
most helyezzük el negyedszer. Megvan a  remény rá, 
hogy nem kell ezerig jutnunk a Idskeresztek elkészíté
sében, mert ha a kitartásunk a városi kormány tole
ranciájával párosul, jogos követelésünk eléri célját a 
keresztek maradnak. Maradnak, annak jeléül, hogy 
tritari-imflnirM nem adjuk föl. alátámasztva Deák Fe
renc megállapítását, hogy azokat a  jogokat, melyről 
egy nép lemond, visszaszerezni reménytelen. Mi tuda
tában kell hogy legyünk annak, hogy ha csak ideigle
nes jelleggel is feladjuk a  jogainkért való küzdelmet, 
azok menthetetlen odavesznek. A kisebbségi sors i- 
lyen, és ezt vagy elfogadjuk és aszerint cselekszünk, 
vagy feladjuk nemzeti létünket, nemzeti hovatartozá
sunkat. Választhatunk!

Papp Ferenc

Felvonulás fehér keresztekkel Újvidéken, a telepi Petőfi székháztól a Futaki úti temetőben álló Turul-szoborig
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Holim Kaelov,da nem aozvoli postavljan je kréta vellS ine cca óva rostra 
sa natpisom "az 1944/45 S v l megtorlfisok áldozatainak em líkíre",da 
nredimo deo vojnog groblya i  da poatavitno loo kretova veliB ine 5o/8o cta 
na pomennti deo g rob lja .
U Hovom Sadu l.U .1 9 9 o  god. Za demokraták« zajeđnlo«

vo jvo^apeklh^-inadjjira 
/^app/ffeenc^preds^dnlk/

„ji n c .1 E«
JASHO KOMyHAHMO n°E qy3E'F»E

n  I '

^■jYuconu^A ypp-iB-tt-A ’

_ i i  u .  g  ^  / C L ia . / ^

A legelső újvidéki megemlékezés dokumentumai. Papp Ferenc, a VMDK Újvidéki Körzeti Szervezetének elnöke 
szerb nyelven ezt a dokumentumot adta át a temetők gondozásával is foglalkozó újvidéki közvállalatnak



„Lisje Közművesítési Vállalat FORDÍTÁS
Újvidék
Kérem a Címet, engedélyezze számunkra egy kb. kétméteres kereszt elhelyezését „Az 

1944-45 évi megtorlások áldozatainak emlékére” felirattal, s hogy rendbe tegyük a 
katonatemető egy részét, és hogy elhelyezzünk 100,5/80 cm méretű keresztet a temető 
említett részén.

Újvidéken, 1990.12.1.
A Vajdasági Magyarok Demokratikus Közössége nevében
/Papp Ferenc elnök/”

(Az eredeti okmányon látható, hogy a kérelmező december másodikén hivatalosan átadta 
a címzettnek, s az iktatta.

A lap alján kézzel írt szöveg olvasható, ennek fordítása:

„Fénymásolata kézbesítve: az igazgatónak, Vojnovié M.-nek. 1990. 11. 3.” Utána e 
feljegyzés írójának olvashatatlan kézjegye.)

Ötödször, írtuk az 1994-ben állított keresztre
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■javeo m m m a mssmía 
I X Í J t l  *

BROJl 0 > lV Ü  
BAKAI S.ll.X99««.§sdis5a 
B 0 V I  a A D

OBABSKX ZAVGB ZA Z iám B 8JCMOTZA 
m m m  x cmxamMtmxi k aiije ja

» 0 7 1  3 A D
írg  3vattaara Kartewi&a

K J 2 iS ? i  JSaw ikvaaJs U to p lsta i £gw®aik»
ksltar* - S te «  vajBa-avijatifarsks 
gy«7iljs a teff©laUa» SataliSkag grsfeljs

Od 197V.gadÍM, hada áss ®tei-a greblja u Utvsa Sada stavljaaa
w  líjaatraSra ataaja m  ajissa la  tata a d a a  e a  sva viSa pagardava 1
a i-aljla  stesv ljád jd  paatajaSli aratora, raSaaja sposaaika, kradja 
spaes&igklh slsssaaafcs, a s n t l  n a  1 vasra aepssaatlh peítailaea.

Svi jafasfaiji da sa adja a  trag piülaiaolaa b i l i  ara banupcfal 
i  saakolja sa sisa  isaglo spravadlii.

Od 1985., teda sa óva groklj« dsbila 1 status apaaaslfca kultare, 
»dradjsae ebavesa a t s l t l t l  svih grabalja au prails 1 aa vas.

V OTBMtia dsgadjajiaa 31.1a 1 1 .11 .199a.gedlss, oka jrabava 
"Žrtvaaa staade 19AA. 1 19A3 ." re lira a is  ad strsaa Daerakratska 
sajedaie® vaJvadjüuSíih Hadiara, daílo ja  da »aavlaiíasag prssaStaaja 
pajadialk epeaeaika aa 3tarsa vajua-avijatiSarskos grailju  u ksaplaksa 
starsg JtatsliBksig grablja. Haearaal sipaaaaiel m  tcariSíeat kas gradje- 
vlaaki a a ta rija l sa feralraaj« aakakm toatka kaja ja  t  rabol* da pradstavlj.. 
spsasealk "írtw sa  la  1918." t  gruplsraajaa speoaaika aa a ja j faraira* ja  

aüsróav ffisssarijalal balog t la  "írtveaa".

Sva óv® íla jaaa  ja  aasvl&Éíasa, bez lkak?« dskmsataoljo, ta  
b*8 EtiSa eaglaíessti, a kaka sse skavaStesl 1 tvas vaBa.

Papp Ferenc kérelmére a Lisje vállalat a kérelemre nem válaszolt, ellenben az alábbiakról 
értesítette a Városi Műemlékvédő Intézetet



Lisje Komm unális Közvállalat FORDÍTÁS
Szám: 03-14/11 
Kelt: 1990.11.5.
Üjvidék
Városi Műemlékvédő és Épületörökségi Intézet 
Üjvidék
Svetozar Markovié tér

Tárgy: Műemlékkomplexum rongálása -  Régi katonai repülős temető a katolikus- 
temető-komplexumban

Azóta, hogy 1974-ben Újvidéken a régi temetőket használaton kívül helyezték, a 
helyzet bennük napról napra romlik abban az értelemben, hogy meggyalázzák a 
sírokat, ledöntik a síremlékeket, ellopják a sírdíszeket, s teszik ezt általunk és önök 
által ismeretlen elkövetők.

Minden kísérlet, hogy a tetteseknek nyomára jussanak, kudarccal végződik, és a 
szankcionálás elmarad.

Azóta, hogy 1985-ben e temetőket műemlékké nyilvánították, a védelmük bizonyos 
mértékben átszállt önökre is.

„Az 1944-es ésl945-ös megtorlás” áldozatainak sírjaival kapcsolatos 1990.10.31-ei 
és 11.1 -jei ismert események, amelyeket a Vajdasági Magyarok Demokratikus Közös
sége szervezett, a régi katonai repülős temetőrészen engedély nélkül sor került néhány 
síremlék áthelyezésére a katolikus temetőnek ebben a részében. Az áthelyezett sírem
lékeket valamiféle domb kialakítására használták, amely „1918-as áldozatok” emlékére 
szolgál, és a dombon a csoportosításukkal valamiféle „áldozatok” emlékjelét képezi.

Mindez engedély nélkül történt, mindenféle dokumentáció nélkül, a mi egyetérté
sünk nélkül, s amint értesültünk, az önöké nélkül.

Néhai Szőke Árpád, a VMDK újvidéki buzgó építésztechnikusa gyűjtötte a rávalót 
betonkeresztekre ilyen keresztjegyek árusításával
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Gradskoj upravi za kulturu 
Növi Sad

Predmet: Inicijativa da se pitanje nevinih mađarskih žrtava sa kraja drugog 
svetskog rata stavi na dnevni red Skupštine grada Novog Sada.

Istorijat pitanja
Ferenc Pap, tadašnji okružni predsednik DZVM-a je 1. novembra 1990. godine na 

groblju u Futoškoj ulici, i to u delu gde je nekada bilo K.u.K vojno groblje iz prvog 
svetskog rata, organizovao pomen nevinim mađarskim žrtvama koji su pali krajem
1944. i početkom 1945. godine. Prvo smo morali sa spomenutog mesta da počistimo 
gradsko smeée kője je iznosilo desetak tovara traktorskih prikolica. Postavili smo 100 
malih krstova kao simbol vojnog groblja i jedan veliki za naše žrtve. Isti su već iste 
večeri, neposredno posle našeg pomena bili povadeni od strane zatvorenika kője je 
milicija sprovela na lice mesta. Od tada pa sve do današnjeg dana u Novom Sadu 
nismo uspeli da organizujemo dostojan program sa istim ciljem, iako je véé i 
predstavnik grada i pokrajine prisustvovao našempomenu.

Godine 2000-e mađarski arhitekta svetskog glasa, nedavno preminuli Imre 
Makovec je izradio plán odgovarajućeg spomenika našim žrtvama.

Dana 21. septembra Ferenc Pap se pismeno obratio gospodinu Milošu Vučeviću, 
gradonačelniku Novog Sada sa molbom da primi njega i gospodina Martona Matušku 
kao stalne organizatore pomena na groblju. G. Pap je nakon tóga dobio poziv od 
gospođe Milene Krstić iz Gradske uprave za kulturu, da sa gospodinom Matuškom 
prvog oktobra dođu u njenu kancelariju i izlože svoju inicijativu.

Dana prvog oktobra 2012. godine Ferenc Pap i Marton Matuska su u kancelariji 
gospođe Milene Krstić izložili svoj zahtev, koji se sastojao u sledeéem:
1. Tražimo od grada Novog Sada pomoć da se pribave odobrenja od svih nadležnih 

organa za izgradnju spomenika po planu arhitekte Makoveca.
2. Tražimo od grada Novog Sada pomoć da se otkrije gde se nalaze odgovarajući 

dokumenti iz arhiva, pošto smo došli do saznanja, da isti nedostaju iz arhive 
Vojvodine i Novog Sada.

3. Molimo gradonačelnika grada Novog Sada da öve godine, prvog novembra, u 15.30 
časova lično prisustvuje pomenu. Na isti je pozvan i g. Laslo Kever (Kövér László), 
predsednik Madarskog Parlamenta.
Prisutni su se složili da óva pitanja spadaju u nadležnost Skupštine grada Novog Sada, 

pa inicijatori pomena treba preko Gradske uprave za kulturu da traže da se gore 
navedene tačke, kao jedinstvena tačka, stave na dnevni red Skupštine grada Novog Sada. 

Molimo da nas pozovete na sednicu Skupštine kada se bude raspravljalo o ovoj taćci.

U Novom Sadu, 9. septembra 2012 godine.
Inicijatori: Ferenc Pap, velečasni Janoš Striković i 
Marton Matuška organizatori pomena
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A Városi Közművelődési Hivatalnak
Újvidék FORDÍTÁS

Tárgy: Kezdeményezzük, hogy Újvidék város képviselő-testülete tűzze napirendre 
a második világháború végén esett ártatlan magyar áldozatok ügyét.

Az ügy története.
1990. november elsején Papp Ferenc, a VMDK akkori körzeti elnöke megszervezte 

az 1944 végén, 1945 elején esett ártatlan magyar áldozatok emlékére az első 
megemlékezést, mégpedig a Futaki úti temető azon részén, ahol az első világháborús 
K. u. K. Katonai temető van. Előzőleg el kellett onnan takarítani tíz teherautónyi városi 
szemetet. A katonatemetőt száz kis kereszttel jelöltük, egy nagyot pedig az ártatlan 
áldozatok emlékére állítottunk. Ezeket ugyanaznap este a rendőrség odavezényelt 
rabokkal fölszedette. Ettől a naptól számítva napjainkig nem sikerült méltó 
megemlékezést szerveznünk, jóllehet mind a város, mind pedig a tartomány 
képviseltette már magát a megemlékezéseinken.

A 2000. esztendőben a nemrégen elhunyt Makovecz Imre világhírű műépítész 
kidolgozta egy méltó emlékmű tervét.

Folyó év szeptember 21-én Papp Ferenc levélben Miloš Vučević polgármester 
úrhoz fordult, fogadást kérvén tőle önmaga és Matuska Márton úr, a temetői 
megemlékezések állandó szervezői számára. Ezt követően Papp Ferenc értesítést 
kapott Milena Krstié asszonytól, a Közművelődési Hivatalból, kérvén, hogy október 
elsején Matuska Mártonnal együtt jelentkezzenek az irodájában, és fejtsék ki 
kezdeményezésüket.

Folyó év október elsején Papp Ferenc és Matuska Márton Milena Krstié irodájában 
előterjesztették alábbi kérelmüket.
1. Kérjük Újvidék város segítségét, hogy engedélyeztessék emlékmű felállítása az 

Újvidéken, a II. világháború végén esett magyar áldozatok emlékére.
2. Kérjük Újvidék segítségét az Újvidéki és a Tartományi Levéltárból hiányzó, ide 

vonatkozó dokumentumok felkutatásához. Értesülésünk szerint ugyancsak 
hiányoznak a hasonló dokumentumok Belgrád és Niš városának levéltárából.

3. Kérjük Újvidék polgármesterét, személyesen vegyen részt az idén november elsején, 
15.30 órakor tartandó megemlékezésen. Meghívtuk rá Kövér László urat, a Magyar 
Országgyűlés elnökét is.
A jelenlevők egyetértettek abban, hogy az ügy a városi képviselő-testület 

hatáskörébe tartozik, s a kezdeményezőknek a Közművelődési Hivatalon keresztül 
kell kezdeményezniük a fenti pontok napirendre tűzését, egységes napirendi pontként. 
Újvidéken, 2012. szeptember 7-én.
Kezdeményezők: Papp Ferenc szervező 
Ft. Sztrikovits János szervező 
Matuska Márton szervező*.

4 A kötet lezárásáig nem került az ügy napirendre
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Kelemen András Kövér házelnök úr képviseletében volt jelen a 2012. évi megemlékezésen, 
amelyen Újvidék polgármestere Is képviseltette magát



PAPP FERENC KÖSZÖNTŐJE

„Tisztelt jelenlevők!
Kedves Nemzettársaim!

Huszonhárom esztendeje, hogy itt elhelyeztük az első 101 keresztet. Huszonhárom 
esztendeje annak, hogy itt először hangzott el a Himnusz, a Szózat, és szintén huszonhárom 
esztendeje annak, hogy ezen a helyen Matuska Márton beszédében elhangzott az 
egyenjogúságot, a toleranciát követelő mondat, hogy „ ... üdvözlök minden megjelentet, de 
szerettem volna itt üdvözölni a katolikus, a református papot, a rabbit és a pópát egyaránt...” 
Azóta megjelent itt a katolikus, a református meg a görög katolikus pap is, a rabbi is. Jöttek 
külhoni püspökök is, de pópa -  gyakori meghívásunk ellenére -  még soha. Mi több, 
kérésünk ellenére kizártak bennünket a ’42-es razzia kegyeleti műsorán a protokoll szerint 
koszorúzók közül.

Talán most, talán most, hogy minden szerbiai magyar párt együttesen kéri-követeli, hogy 
a letarolt katonatemető sorsát civilizált módon rendezzük, mint azt a múltbeli ellenfelek 
teszik, amint hogy azt is követelik: Szerbia a tartománnyal és a helyi hatósággal, valamint 
velünk együtt állítson méltó emléket a véres 1944-45-ös esztendő magyar áldozatainak. 
Nincs szándékunkban a főtéren vagy a Duna-parti sétányon emelni emlékművet, a 
fájdalmas múlt megbékélésre utaló jelét, hanem ide, a temetőbe, az áldozatok és a honvédek 
sírkertjébe, ahol, ha erre jársz, tisztelettel vedd le a kalapot a mártír és az elesett honvéd 
előtt, hiszen megérdemli!

Újvidéken, 2012. november elsején”
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Az újvidéki megemlékezések egyik legemlékezetesebbje, az 1994-ben tartott ötödik. A Petőfi Sándor Művelődési 
Egyesület székházétól a Futaki úti temetőig vonult a többezres tömeg, a kétoldalt fölsorakozott rendőrök nem 
tudtak mit kezdeni, csak filmeztek. A menet élén a szervezők a nagy keresztet viszik: balról Papp Ferenc, 
jobbról Ágoston András a kereszt egy-egy szárnyát fogja, közöttük látszik Matuska Márton, a kereszt 
szárát tartja. Mögöttük a katonasírokat szimbolizáló száz kicsi keresztet vivők, őket követi a tömeg.
A felvonulás híre és a róla készült felvételek bejárták a világot



M E G H Í V Ó

Címzettek:
Ágoston András elnök, VMDP 
Csonka Áron elnök, VMDK 
László Bálint elnök, MRM 
Pásztor István elnök, VMSZ 
Rácz Szabó László elnök, MPSZ

Tárgy: Meghívó az 1944-1945-ös ártatlan újvidéki magyar áldozatok 
emlékére szervezett kegyeleti ünnepségre.

Tisztelt Elnök Urak!

Tisztelettel felkérjük Önöket, vegyenek részt a megemlékezésen, amelyet 2012. novem
ber elsején tartunk a Futaki úti temető katonatemetői részében, a csonka Turul
szobornál, 14.30 órai kezdettel.

Örömmel vennénk tudomásul, ha 2-3 perces alkalmi köszöntővel üdvözölnék a meg
jelenőket, kifejezve ezzel a délvidéki magyar politikai pártok egységes véleményét a 
68 évvel ezelőtt kezdett népirtásról. Kérjük ezen, valamint koszorúzási szándékukat 
október 30-ával bezárólag válaszlevélben közölni.

Tájékoztatjuk mindannyiukat az alábbiakról.
A kegyeleti ünnepségre meghívtuk Kövér László urat, a Magyar Országgyűlés elnökét, 
akit külpolitikai főtanácsadója, Kelemen András úr fog képviselni.
Október 17-én levélben kértük Újvidék város képviselő-testületét, tűzze napirendre a 
vérengzés ügyét, segítsen beszerezni a Makovecz Imre által tervezett emléktorony 
felemeléséhez a szükséges engedélyeket, úgyszintén segítsen a város előkeríteni a 
levéltárakból hiányzó, az újvidéki vérengzésre vonatkozó dokumentumokat.
Kértük a város polgármesterét, vegyen részt az idei szertartáson.

Újvidéken, 2012. október hó 26-án

A megemlékezés szervezői:
Papp Ferenc,
főtisztelendő Sztrikovits János főesperes,
Matuska Márton
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ELÉGTÉTEL ÉS HIÁNYÉRZET"

Húsz évvel ezelőtt tartottuk az első megemlékezést Újvidéken, az akkor szeméttelepül 
használt katonatemetőben, amelyből napokon át hordtuk el teherautón a városi hulladékot. 
Az volt a második az egész Délvidéken, az elsőt valamivel korábban Temerinben tartották. 
Papp Ferenc, a VMDK Körzeti Szervezetének akkori elnöke szervezte, aki azóta is tagja a 
szervezőbizottságnak. Mindössze öten-hatan mertek mellénk állni. Tisztes távolságból vagy 
kétszázan -  köztük rendőrök és titkosrendőrök -  szemlélték, mi lesz ebből.

Az idei megemlékezést merőben más körülmények között tartjuk. Most is van a közelben 
rendőr, de már azért, hogy elriassza az esetleges provokátorokat, mert jelen van a tartományi 
parlament mindkét alelnöke: Branimir Mitrovié -  ő már két évvel ezelőtt is eljött ebben a 
minőségében -  és Maja Sedlarevié, valamint itt van Éva Vukašinović tartományi ombuds- 
manhelyettes, akinek a nemrégen elhunyt főnöke, Dejan Janša, nem sokkal halála előtt 
kezdeményezte Újvidék polgármesterénél, hogy ide méltó emlékművet állíthassunk. Azért 
is más ez az idei, mert tavaly óta kutathatóvá vált a Tartományi Levéltárnak az a része, 
amelyben a vérengzések dokumentumait őrzik. Beigazolódott tehát a korábbi állításunk, 
hogy az események dokumentálva lettek. Mezei Zsuzsa levéltáros mérte fel, hogy a 
levéltárban mintegy 350 folyóméter dokumentum várja a kutatókat. Várjuk, mikor veszik 
kézbe, s mit találnak majd. Ezek a változások bizonyára annak az eredménye, hogy bő egy 
évvel ezelőtt Sólyom László magyar és Boris Tadié szerb államfő Budapesten bejelentették, 
tudományos bizottság fog alakulni annak megállapítására, mi is történt a Délvidéken a 
magyarokkal 1944 végén, 1945 elején. Lényegében azt szorgalmazták, amit a történelmi 
VMDK 1990 áprilisában. A bizottság állítólag megalakult nemrégiben, sajnos nem tudjuk, 
kik a tagjai s hogy elkezdték-e a munkát, de még inkább várjuk azt, hogy mire jutnak.

Más tekintetben is van hiányérzetünk. Többek között hiányoljuk innen Újvidék város 
képviselőjét. Korábbi években egyik polgármester már táviratban fejezte ki együttérzését 
az itt emlékezőkkel. Az idén ez is elmaradt. Ugyancsak hiányoljuk Belgrád képviselőjét. 
A magyarok elleni atrocitásokért Szerbiának vállalnia kell a felelősséget. 1990 óta szervezett 
megemlékezéseink során kivártuk az idei változásokat, megvárjuk még azt is, hogy Szerbia 
kimondja azt, amit ebben az ügyben ki kell mondania. Ez talán akkor fog bekövetkezni, ha 
megkapjuk az engedélyt, hogy ide, az egykori katonatemetőbe, ahol most is méltatlanul 
szerény körülmények között tartjuk a megemlékezést, megépítsük a Makovecz Imre által 
tervezett emléktornyot, amelynek a felavatására esetleg eljön Magyarország, valamint 
Szerbia elnöke is.

*  A szerző beszédének írott változata, amelyet 2010. november elsején tartott az újvidéki megemlékezésen
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